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DEVEDESETPETOGODI[WICA  OSVE]EWA
SRPSKE PRAVOSLAVNE CRKVE

SV. ARHAN\ELA MIHAILA U HERCEG-NOVOME

Kqu~ne rije~i: Crkva sv. Arhan|ela Mihaila (Herceg-Novi), 

arhivska gra|a.

Od prvih poduhvata za izgradwu pravoslavnog hrama svetog Ar-

han|ela Mihaila u Herceg-Novome, do wegovog osve}ewa, protekle su 

~etiri decenije, a po nekim podacima i vi{e od pola vijeka.

Tokom XVIII i XIX vijeka, sve do 6. novembra 1911. godine srp-

sko pravoslavni vjernici Igala, Tople, Srbine i grada svoje vjerske 

obrede obavqali su u dvije crkve u Toploj. Ova naseqa ~inila su topa-

qsku parohiju.

Prema zvani~nim podacima topaqske parohije koje je dostavqala 

svake godine Konzistoriji u Kotoru, U Igalu je `ivjelo, 1900. godine 

208, a 1910. godine 219 pravoslavnih vjernika. Iste godine u Toploj, 

172., odnosno 200, a u Srbini 258, odnosno 282. U samom gradu ve}insko 

stanovni{tvo bilo je katoli~ko, jer je tu ̀ ivjelo administrativno, sud-

sko i vojno osobqe austrijske vlasti. Po podacima parohije topaqske, u 

gradu je 1900. ̀ ivjelo 253, a 1910. godine 266 vjernika pravoslavne vjere. 

Pop Savo Naki}enovi} u antropogeografskoj studiji „Boka” objavqenoj 

1913. godine navodi da u gradu ̀ ivi 308 pravoslavnih i 1176 katoli~kih 

`iteqa. U [ematizmu bokokotorsko dubrova~ke i spi~anske eparhije 

za 1900. godinu u parohiji topaqskoj popisano je 891 `iteqa pravo-

slavne vjere, a 1910. godine 967. Schematsmus seu Status personalis et localis 
diocesis Catharensis daje podatak da u Herceg-Novome (gdje spada grad i 

Topla, Igalo) `ivi 1043 `iteqa  katoli~ke vjere. 

Na osnovu podataka iz [ematizma saznajemo da je u hercegnovs-

kom prezviterijatu 1900. godine naseqe: Topla (topaqska parihija sa 

Igalom, Srbinom, Toplom i gradom, Mojde`, Mokrine, Kameno, Podi, 

Savina sa Meqinama, Sasovi}i, Kuti, Bao{i}i, Bijela, Jo{ice i Bjel-

ske Kru{ice) `ivjelo 7925, a 1910. godine 8405 vjernika pravoslavne 
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vjere. U glasilu Schematismus... nemamo podatke, sem pomenutih za Her-

ceg-Novi i jo{ za Pokrivenik, a za 1910. godine imamo za sva mjesta 

u kojima je `ivjelo katoli~ko stanovni{tvo (Herceg-Novi, Trebesin, 

Savina, Meqine, Zelenika, Kuti, Pokrivenik (\enovi}i) i Jo{ica, 

gdje su `ivjela 1753 `iteqa katoli~ke vjeroispovjesti.

Krajem sedamdesetih godina XIX vijeka utvr|ena je teritorija 

gradskog podru~ija, koja se vrlo malo mijewala do na{ih dana. Stano-

vnicima Herceg-Novoga smatrali su se `iteqi koji su `ivjeli unutar 

granice: „od istoka: Ulica koja vodi kraj zidova gradskijeh do Jok meg-

dana - od sjevera: sa Jok megdana put koji vodi kroz Srbinu kraj ku}a: 

Rusovi}a, Abramovi}a, Vojnovi}a do vi{e [uqkove ulice; od zapada: 

[qukova ulica i put, pa ulica koja vodi u Stari Lazaret, tako da ku}e 

koje se nahode s lijeve strane puta, idu k moru, spadaju u granicu Novsku, 

a one ku}e {to su s desne strane puta pripadaju Toploj - od juga more 

{to zaliva obale Novske.”
Na osnovu sa~uvane arhivske gra|e rekonstruisa}emo izgradwu 

Odbora za izgradwu „Filijalne crkve sv. Arhan|ela Mihaila u Erceg-

Novome” kako stoji u jednom dopisu Konzistorije iz 1911. godine.

^LANOVI ODBORA

Prvi zapisnik Odbora za izgradwu nove pravoslavne crkve u Er-

cegnovome, kako je naziv ovoga Odbora u svim dokumentima, sa~uvan je 

iz 1873. godine, 24. februara. Toga dana, na poziv episkopa Gerasima 

Petranovi}a, u Manastiru Savini, odr`an je „zbor svih kne`eva i gla-

vara sreza Ercegnovskog” u vezi gradwe nove crkve u Herceg-Novome.

Po nekim podacima ovo nije bio prvi dogovor u vezi gradwe 

novoga hrama, jer u arhivi topaqske parohije u 1872. godini  nalazimo 

predra~un sa 20 stavki i opisom radova za novu crkvu u Novome.

Drugi sa~uvan zapisnik Odbora je 21. IX 1881. godine kada je iza-

bran Odbor. Na predlog g. G. Petranovi}a, koji je vodio sjednicu, iza-

brano je devet ~lanova, i to jednoglasno, a birani su „na glas”-javnim 

glasawem.  Prihva}en je predlog Jefta Gojkovi}a pa su jednoglasno iz-

abrani: episkop G. Petranovi}, Simo Milinovi}, Marko Terzovi}, 

Drago Dostini}, dr Lazar Tomanovi}, [piro Gojkovi}, Mi}o Kveki}, 

[piro Poznanovi} i Mi}o Gudeq. Nakon toga ~lanovi Odbora izabra-

li su: za predsjednika G. Petranovi}a, potpresjednika S. Milinovi}a, 

tajnike (sekretare) dr. L. Tomanovi}a i [. Poznanovi}a i za blagajni-

ka Mi}a Gudeqa. (Po nekim podacima Odbor je bio formiran 1871. g.)

Na sjednici odr`anoj 24. VIII 1885. godine, tako|e u Manastiru 

Savini, dao je ostavku dr L. Tomanovi}, a na wegovo mjesto izabran je 

Gligo Gojkovi}. Krajem 1887. godine, na sjednici Odbora odr`anoj 22. 
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decembra u „op}inskoj dvorani” episkop G. Petranovi} dao je pismenu 

ostavku na mjesto predsjednika Odbora, pa je za predsjednika izabran 

[piro Gojkovi}, a na wegovo mjesto potpredsjednika, Mi}o Kveki}. 

Kako je tada, ostavku dao i S. Milinovi}, to su u Odbor izabrani 

novi ~lanovi Jovo Naki}evi} i Uro{ Mila{inovi}. Krajem septembra 

1892. godine sjednicom je predsjedavao, ali ne kao izabrani predsjednik 

G. Petranovi}.

Na glavnoj Skup{tini odr`anoj 27. IX 1893. godine u Manastiru 

Savini pozvano je 45 lica. Druga ta~ka dnevnog reda bila je birawe Od-

bora. Po{to je tada u Odboru bilo {est ~lanova (koji su prisustvovali 

sjednici 5. IX iste godine: M. Kveki}, [. Gojkovi}, D. Dostini}, G. 

Gojkovi}, M. Terzovi} i „perovo|a” Tomo K. Popovi}) izabrani su novi 

~lanovi: pop Aleksandar Mikuli}, (paroh topaqski), J. Naki}enovi}, 

Mi}o (Mihailo, Dimitrije) Bubalo, Kosto Stani{i}, [. Gojkovi} 

i Mato \uranovi}. Donesena je odluka da se ~lanovi Odbora biraju 

svake tri godine, a dekret o wihovom izboru da izdaje Srpsko-pravo-

slavna Konzistorija Kotor. Slijedio je, nakon izvjesnog vremena, sas-

tanak starih i novoizabranih ~lanova Odbora. Od starih sastanku su 

prisustvovali: [. Gojkovi}, M. Kveki}, G. Gojkovi}, D. Dostini}, M. 

Terzovi} i T. K. Popovi}, a od novih: M. \uranovi}, J. Naki}enovi}, 

A. Mikuli}, K. Stani{i}, M. Bubalo. Po{to je zakqu~eno da je epis-

kop G. Petranovi} „po pravu” (svom polo`aju) predsjednik Odbora to su 

izbrani potpredsjednik [. Gojkovi}, sekretar A. Mikuli}, i blagajnik 

K. Stani{i}. Precizirana su i zadu`ewa. Predsjednik je bio obavezan 

da svaka tri mjeseca saziva sjednicu Odbora, ili ranije ukoliko zahti-

jevaju neodlo`ni poslovi, ili na zahtjev dva ~lana Odbora. On je ruko-

vodio radom sjednice. Sekretar je obavqao poslove administracije i 

bio du`an da ~uva sve spise. Blagajnik je obavqao poslove oko nov~anih 

sredstava, s tim da u blagajni nije mogao imati, u gotovom novcu, vi{e 

od 20 forinti. Ostali ~lanovi du`ni su bili da redovno dolaze na 

sjednice i poma`u rad Odbora, ina~e je bila predvi|ena „globa od 5 

forinti za svaku nemarnost koja bi neopravdano ostala”
Poslije ove sjednice stigao je dopis Konzistorije sa obrazlo`ewem 

da je episkop G. Petranovi} ranije dao pismenu ostavku na mjesto pred-

sjednika Odbora, da ne mo`e biti predsjednik ni na osnovu prava, 

posebno stoga {to Konzistorija vr{i nadzor nad radom Odbora i izdaje 

dekrete izabranim ~lanovima Odbora, pa bi iz toga proisteklo da je 

episkop kao predsjednik Odbora pot~iwen Konzistoriji „kojoj je pred-

sjednik” pa se tra`i od Odbora da izaberu predsjednika. Na idu}oj 

sjednici Odbora postupqeno je po predwem zahtjevu Konzistorije i za 

predsjednika Odbora izbran je A. Mikuli}, a na wegovo mjesto sekre-

tara J. Naki}enovi}.
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Sjednici Odbora koja je odr`ana 1902. godine prisustvovali su 

~lanovi Odbora: M. \uranovi}, [. Gojkovi}, K. Stani{i}, a odsutan 

je bio J. Naki}enovi}. Po{to se od starih ~lanova odselio A. Mi-

kuli} na wegovo mjesto izabran je paroh topaqski Marko Popovi}. 

Po{to je odselio i M. Bubalo odlu~eno je da se ne bira novi ~lan, s 

obrazlo`ewem „{to je mawe to ne prije~i ni najmawe” - da iako je mawi 

broj ~lanova, ne}e smetati radu Odbora. S obzirom da je na toj sjednici 

ostavku dao i M. \yranovi}, to je wegovo mjesto izabran M. Terzovi}. 

Na istoj sjednici, za predsjednika je izbran [. Gojkovi}.

Potpisnici ugovora, sklopqenog za izgradwu crkve 1905. godine 

u ime Odbora su: [. Gojkovi}, M. Terzovi}, Petar Komnenovi} i K. 

Stani{i}. 

Dvije godine kasnije predsjednik Odbora je protoprezviter Mar-

ko Popovi}, blagajnik K. Stani{i} koji je du`nost obavqao dugi niz 

godina. 

TOK IZGRADWE

„Glas Crnogorca” Cetiwe, 5. februara 1872. godine u broju 5. ob-

javio je da su Novqani naumili podi}i staru crkvu u gradu koja je bila 

zadu`bina srpskog kraqa, a koju su razru{ili Turci pri zauzimawu 

ovih krajeva.

Napred smo naveli da je sa~uvan predra~un za gradwu nove crkve 

u Herceg-Novome iz 1872. godine.

U [ematizmu Pravoslavne eparhije bokokotorsko dubrova~ko 

spi~anske za 1876. godine nalazimo kratku vijest, gdje pored ostaloga 

pi{e: Po{to u Ercegnovome nema danas pravoslavne crkve i u pobo`noj 

namjeri da takovu, kao {to su je pod Tvrtkom imali, opet sazidaju, vi{e 

rodoqubivi prav. Srbi novski, kupe u gradu jednu ku}u s prostorom na 

dionice i u osnovnom pismu u~iwenom Jan. 1876. godine obve`u se da 

ovo mjesto ima iskqu~ivo slu`iti za gradwu crkve. Slava im!.”
U istom glasilu za 1884. godinu nalazimo podatke da je ku}a 

kupqena mnogo ranije: „God. 1858. {esnaest doti~nih pravoslavnih 

Srba novskih kupi{e 46. dionice za f. 4062 nasred gradske pjace ku}u, 

kao mjesto za novu crkvu. Wih preko polovina pokloni{e svoje dion-

ice, a ostalima (............... naslijednika) ispla}eno prido{lim novim 

dioni~arima. Uz to pok. Niko Stani} ostavi u oporuci g. 1871. na tu 

cijel svoju novosagra|enu ku}u. Tim osokoqeni sabra{e se na poziv 

Preosve{tenog Gerasima 20 doma}ina u manastiru Savini i zakqu~i{e: 

da se kupqena ku}a pro{iri i na tom mjestu i po vje{ta~kome narisu (u 

smislu stru~nome, prim. M. C. P.) {to ga napravi c. kr. nadin`inir 

dr Slade zapo~ne kopati temeq.”
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Testamentom N. Stani}a bilo je predvi|eno da se u odre|enom 

roku izvr{i izgradwa, ukoliko se to ne bi izvelo, ku}a je trebala da 

pripadne topaqskoj parohiji.

Raspolo`iva arhivska gra|a nas upu}uje da je 1883. godine bila 

`iva aktivnost oko izgradwe crkve, iako jedan spis, iz 1887. godine 

navodi na zakqu~ak da je aktivnost tekla ponekad kontinuirano, ali i 

na mahove.

Po~etkom 1883. godine Odbor za izgradwu nove crkve u Her-

ceg-Novome obratio se Op{tinskom vije}u navode}i u dopisu da }e 

idu}eg proqe}a otpo~eti gradwa, tra`e}i da im se ustupi jedan komad 

zemqi{ta na pijaci (gdje je trebalo da se gradi crkva) u slu~aju da se 

ne bi na{ao „temeq jak i postojan na zemqi{tu vlasni{tvo crkve”. U 

zamjenu, je nu|eno, s druge strane onoliko zemqi{ta koliko bi se uzelo. 

Na sjednici Op{tinskog vije}a na~elnik je predlo`io da se molba 

prihvati : ”jer bi ostalo dovoqno vi{e prostora kod lijepog pogleda.”, 
{to je podr`ao i vije}nik kapetan, Joko Jak{i}. Na povoqan odgovor 

Op{tine Odbor je uputio pismenu zahvalnost.

Na sjednici Odbora 24. avgusta 1885. godine zakqu~eno je u vezi 

zemqi{ta, koje se nalazilo izme|u zavje{tane ku}e N. Stani}a i ku}e 

Kornera, odnosno iza budu}eg oltara, a koje je ponu|eno Op{tini da 

otkupi, ali ista nije bila u mogu}nosti da izvr{i otkup, da Op{tina 

prizna crkvi pravo svojine, a crkva taj prostor da Op{tini da koristi 

za pijacu. Odbor je, {to saznajemo iz zapisnika Op{tinskog vije}a 

od 26. V 1908. godine ponovo ponudio zemqi{te Op{tini da ga ot-

kupi za 3000 kruna, cijenu koja je ponu|ena znatno ni`e nego bi bila 

ponu|ena drugim kupcima, jer ukoliko bi zemqi{te kupio neko drugi 

smatrali su da bi se trg „o{tetio”, jer je ionako mali (misle}i da bi 

kupac sagradio neki objekat). Vije}nik Joko [imrak bio je mi{qewa 

da je to zemqi{te op{tinsko, ali mu je na~elnik pokazao katastarski 

izvadak kojim mu je dokazao da je crkveno, uz obrazlo`ewe da je crkva 

to zemqi{te unajmqivala za pozori{ne i cirkusne predstave. Zatim je 

pro~itan odgovor Op{tine iz 1885. godine kada je Odbor tako|er nu-

dio zemqi{te. Vije}nik Korner raspravqao je o ovome sa vije}nikom 

[imrakom i predlo`io da Op{tina odmah kupi zemqi{te i zakqu~i 

kupoprodajni ugovor. Za ovaj predlog glasali su svi prisutni vije}nici 

osim J. [imraka. Nije nam poznato da li je ova odluka izvr{ena.

Da bi se otpo~ela gradwa potrebno je bilo podnijeti nadle`noj 

vlasti molbu za dobijawe dozvole. Op{tinska uprava je 1883. godine 

obavijestila Odbor da je saglasna da prema „podnesenom narisu” izgra-

di se crkva. Iste godine 26. maja pod br. 987. C.K. \enia iz Kotora, uz 

prethodno odobrewe C.K. Ratnog Ministarstva iz Be~a br. 2151, odjel 
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8. od 16. maja, dozvolila je gradwu i preko op{tinske uprave od strane 

Namjesni{tva dozvola je dostavqena.

Naris-projekat je izgradio c.k. nain`iwer dr Slade iz Kotora, 

kojem je Odbor 1886. godine dao 50 forinti i uputio pismenu zahval-

nicu. Da li je od 1883. kada je projekat ura|en, do isplate 50 forinti 

1886. godine, ili kasnije, jo{ neka isplata izvr{ena dr Slade nije nam 

poznato.
Po{to je dobijena dozvola za gradwu i sru{ena, kupqena stara 

ku}a, pristupilo se 1883. godine kopawu temeqa, ali se zbog ”nepre-
dvi|ene mekote zemqi{ta, iskopa znatno duboki, a sa velikim tro{kom 
skop~ani temeq”. Od topaqske crkve 4. septembra 1883. godine u 10 
~asova krenula je u „nadivnijem redu litija u kojoj prethodi{e pravo-
slavni u~enici i u~enice osnovnih {kola, a potom {est Sve{tenika 
sa |akonom pak Preosve{teni... kome slijedovahu op}insko predsta-
vni{tvo i mnogobrojni obojega spola narod”. Litija je uz pojawe za pola 
sata stigla do novoiskopanih temeqa gdje je okolni prostor bio oki}en 
vijencima i zastavama i gdje su ~ekali pozvani predstavnici carsko 
kraqevske vojne, gra|anske i sudbene vlasti. Poslije obna{awa krsta i 
polagawa, na budu}em mjestu svete trpeze, blagoslovqewa i polagawa 
kamena temeqca i mnogoqestvija za vladaoca (austrijskog cara) „gruvahu 
prangije”. Preosve{teni Gerasim Petranovi} izvr{io je, u najve}oj 
pobo`nosti, osve}ewe na ime i slavu Sv. Arhan|ela Mihaila. „Pri 
otstupu izgovori Preosve{teni poznatom svojom vje{tinom shodnu li-
jepu besjedu.” Dopis zavr{ava rije~ima da se narod razi{ao u nadi „da 
pomo}u milostive vlade i pravoslavne bra}e iz Eparhije i ostaloga 
svijeta” ne}e dugo vremena pro}i da se crkva izgradi gdje }e se „slave 
Bogu uzdizati sa usrdnim molitvama za prilo`nika i dobro~inioce”.

Nada i `eqa izra`ena 1883. godine o skoroj izgradwi crkve nije 
se ostvarila, jer je od osve}ewa temeqa do osve}ewa gotovog hrama pro-
teklo dvadeset i osam godina dva mjeseca i dva dana.

Na osnovu tre}e ta~ke dnevnog reda, sjednice Odbora, odr`ane 
avgusta 1885. godine mo`e se zakqu~iti da je kamen za gradwu crkve 
va|en u blizini Jok megdana, jer je zakqu~eno da se popravi, odnosno 
pokrije ku}a Elene Ivankovi} koja je popucala prilikom va|ewa ka-
mena, za gradwu nove crkve. Istog mjeseca, op{tinska uprava isplatila 
je dug  od 100 forinti za uzeto kamewe pripremqeno za gradwu crkve, a 
upotrbqeno za gradwu Op}inskog doma (1883-1885. godine).

Najvjerovatnije zbog slabog terena, vlasti su obustavile gradwu. 
Nije bilo mogu}e ta~no utvrditi kada je gradwa obustavqena, najvjero-
vatnije 1883. ili 1884. godine. Na pitawe Poglavarstva, 1887. godine 
u kojem je „stadijumu gradwa”, odgovorio je „u onom u kojem je zatekla 
zabrana gradwe”.
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Godinama je vo|ena prepiska o izmjeni projekta, ali nemogu}e je 

zakqu~iti na osnovu sa~uvane dokumentacije, kakve i kolike su izm-

jene tra`ene. Neki podaci upu}uju na pretpostavku da je zapo~et ve}i 

objekat od predvi|enog, a nijesu bila obezbje|ena ni potrebna sred-

stva, kako su zahtijevali va`e}i propisi. Septembra 1892. godine, ~lan 

Odbora J. Naki}enovi} dao je, u pismenoj formi, mi{qewe {ta treba 

preduzeti da bi se gradwa nastavila i zavr{ila. Predlo`io je da se 

pregledaju stari i novi projekti i ustanovi {ta vlast tra`i, i da se 

prema zahtjevu izvr{e izmjene na projektu. Konstatovano je da nema spi-

sa kojima je Vlada tra`ila, od Odbora, da dâ svoje mi{qewe u vezi novog 

projekta. Pita se da li je Odbor uop{te odgovorio vlastima u vezi novo 

izgra|enog projekta, odnosno revidiranog od strane vlasti, jer u aktima 

ne postoje, ni nacrti, ni akti, ni zahtjevi vlasti, da bi se moglo znati 

{ta je vlast zahtijevala. Predlo`io je da se odmah kod vlasti prona|u 

akta i tek nakon saznawa {ta treba uraditi mogu}e je ve} jednom dobiti 

dozvolu i nastaviti izgradwu. Smatrao je da je Vlada vi{e vodila brigu 

o gradwi, nego Odbor, kao i da je vlast htjela „da izvede temeqito i po 

propisima tehnike” i da je Odbor morao vlasti da doka`e da raspola`e 

potrebnim nov~anim sredstvima. Navodi mi{qewe \or|a Vojnovi}a, 

koji je pismeno predlo`io Odboru, da se procjeni crkvena ku}a da bi 

se time i sudski moglo dokazati da se raspola`e nov~anim sredstvima. 

Osvr}u}i se na dotada{wi rad Odbora J. Naki}enovi} pi{e: „Da su 

neki ~lanovi Odbora vi{e radili, a mawe govorili danas bi dozvolu 

gra|evine imali i rukama, ovako treba jo{ dugo ~ekati...” Na kraju 

zakqu~uje da ukoliko se Episkop G. Petranovi} zalo`i da }e „posao 

brzo biti gotov”. U zapisniku sjednice Odbora od 25. IX 1892., ko-

jom je predsjedavao Episkop G. Petranovi} saznajemo da je na po~etku 

Sjednice izjavio da je do{av{i u Boku imao `equ da se sagradi, iako 

je bilo dovoqno pravoslavnih crkava, mala crkva u Pa{trovi}ima i 

posveti Stefanu [tiqanovi}u, da se obnovi crkva na @awice i da se 

sagradi crkva u Herceg Novome. Da se protiv wegove voqe gradi velika 

crkva smatraju}i „da je mawa, mo`da nadle`na vlast ne bi se bojala da 

temeq nije jak”.
Iz zapisnika, sa sjednice Odbora, odr`ane po~etkom septem-

bra 1893. godine, saznajemo da je, prema ranijim zakqu~cima Odbora, 

paroh topaqski A. Mikuli}, iz Poglavarstva Kotora, donio prepise 

spisa koji su se bili izgubili i iz kojih se saznalo da je Odbor tre-

bao da odgovori Vlastima koje }e promjene prihvatiti na projekat koji 

je predlo`ilo c.k. Namjesni{tvo i da se Odbor prethodno saglasi sa 

ing. Rokijem i uputi odgovor Vladi. Poslije dva mjeseca Odbor je upu-

tio dopis Poglavarstvu navode}i da bi pristali na predlo`eni pro-
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jekat, od strane Namjesni{tva, ali da nije ucrtan zvonik, a da su ve} 

nabavili zvona prema projektu dr Slade i mole da im se odobri, izrada 

novog projekta. U kopiji dopisa Odbora, naslovqenog na Poglavarstvo 

Kotor bez datuma i potpisa (ali najvjerovatnije iz 1898. godine) stoji: 

„Odnosno zvonika ima se ~ast razjasniti da ga je dr Slade u projek-

tu izostavio po{to je namjera sa se neznatnim tro{kovima podigne 

malim predwim ~etvorokutom crkve ~ime }e se izgled crkve uqep{ati 

kao {to je to dan dana{wi po svim novijim pravoslavnim crkvama 

uobi~jeno.” ^etvrt vijeka nakon osvje{tawa hrama Sv. Arhan|ela Mi-

haila, 1936. godine osnovan je „Odbor za produ`ewe hrama sv. Arhan|ela 

Mihaila”, odnosno za gradwu zvonika. Odbor se obratio javnosti {tam-

panim obavje{tewem o svom formirawu i svrsi, u kojem pored ostaloga 

pi{e: „da je obnovqen hram zadu`bine Hercega Stijepana, da su udar-

eni temeqi hramu 1883. godine ali neprijateqska vlada nije dozvolila 

gradwu prostranijeg hrama, pa je gradwa obustavqena do 1908. godine.

Nagla{ava se da crkva ima tri zvona, od kojih je najve}e te{ko 20  

kilograma, pa novoformirani odbor `eli da se izradi zvonik i nabave 

ve}a zvona posebno kad se zna da se Herceg-Novi nalazi na mrtvoj stra`i 

sprema zapadu i da su  pravoslaci Herceg-Novoga ~uvari velikih sveto-

savskih ideja. U potpisu stoji predsjednik Odbora Jovo Sekulovi}, sek-

retar Bogoqub Milo{evi}, sve{tenik, i ~lanovi: Du{an Doklesti} 

trgovac, Veqko Matkovi}, trgovac i \oko Jankovi} trgovac.”
Konzistorija je obavijestila Odbor 1896. godin da je Namjesni{tvo 

naradilo c.k. in`iwijeru Ivekovi}u da {to prije sa~ini nacrt i tre-

bovnik-predra~un. Odbor je obavijestio Konzistoriju da su pro{le 

godine dostavili novi naris i da je vlast bila u pravu „jer stari Gra-

|evinski odbor htio je prkositi svojim zahtjevima i tim je stvar za-

stala”, a ovaj odbor izvr{io je sve zahtjeve vlasti, ali da je pro{lo 

devet mjeseci a da nijesu dobili nikakav odgovor. Iste godine i Po-

glavarstvo iz Kotora tra`ilo je od Odbora naris i ostalu dokument-

aciju. Odgovor je identi~an kao {to je odgovoreno Konzistoriji, da su 

septembra 1897. godine dostavili nacrt koji je po nare|ewu vlasti iz-

radio gra|evinski savjetnik ing. Ivekovi}. Poslije izvjesnog vremena 

Konzistorija je javila da je projekat odobren, s tim da se radovi moraju 

izvesti pod nadzorom ing. Ivekovi}a. 

Za{to se ~ekalo ~etiri godine, ako je projekat odobren i gradwa 

mogla otpo~eti nemogu}e je utvrditi, sem ukoliko nije bilo u pitawu 

nedostatak sredstava, pa je tek 1902. godine na sjednici Odbora odlu~eno 

da se pozove vi{e poduzetnika, i da se gradwa povjeri onome ko po-

nudi najni`u cijenu. Protekle su jo{ tri godine dok je 26. IX 1905. 

godine, u ku}i [pira Gojkovi}a, sa~iwen pismeni ugovor o izgradwi 
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crkve sa Filipom Barbone i Jovom Pavlinom. Ugovorom je predvi|en 

zavr{etak radova u roku dvije godine, s tim da po zavr{etku radova 

treba da ih prihvati c.k. ing. M. Karlovac. Dvije godine ranije izra|en 

je tro{kovnik i to jedan na sumu od 49.747 kruna od strane ing. M. Kar-

lovca, a drugi od strane F. Barbone na iznos od 49.986 kruna. Po~etkom 

1906. godine nalazimo prepisku izme}u Op{tine, Odbora, kneza sela 

Kamenoga i vlasti u vezi sje~e bukovih stabala za potrebe gradwe nove 

crkve u Herceg Novome. Odbor je preko Op{tine uputio molbu c.k. 

Poglavarstvu u Kotor, da mu se dozvoli u op{tinskoj {umi za Vratlo-

Kameno posje}i bukova stabla da bi se dobilo 40 pala du`ine 2,5-3 m i 

debqine 20-30 cm. C. K. Namjesni~ki savjetnik, upraviteq Kotorskog 

poglavarstva brojem 5955 16. III odobrio je sje~u bukovih stabala uz us-

lov da „sje~a ima izvesti na starim za daqi uzgoj nesposobnim stablima 

koje }e pobiqe`iti C.K. {umarski pomo}nik Rosi iz Crkvica, a ko-

jemu treba da se javi Petar Stijep~i} kome je Odbor ovaj posao povje-

rio. Po dobijenom odobrewu op{tinska uprava obavijestila je o ovome 

kamenskoga kneza [pira Bronzi}a tra`e}i od wega da je obavijesti da 

li seqani Kamenoga pristaju na ovu sije~u. Po{to su Kamewani dali 

pristanak, Op{tina je obavijestila Petra Stijep~i}a o predhodnom 

postupku, upu}uju}i da se obrati {umarskom pomo}niku na Crkvicama 

g. Rosiu koji }e obiqe`iti stabla koja se mogu posije}i i tek tada da 

on mo`e izvr{iti povjereni mu posao.

F. Barbone i J. Pavlin 1908. godine dali su opis ikonostasa ko-

jega je trebalo izgraditi od maramora. Dvije godine kasnije Frano Ziel-

gler, akademski slikar iz Kotora tra`io je od Odbora, da se ponu|ena 

suma od 6.500 kruna isplati Pavlu Bilini~u za izra|eni mramorni 

ikonostas. Ne{to ranije F. Ziegler javqa Odboru da je bio u Kotoru 

proto Marko Popovi}, da je zadovoqan izra|enim slikama (misli na 

ikone). U [ematizmu za 1912. godinu o ovim ikonama pi{e da ih je 

„vje{to naslikao” u vizantijskom stilu. Poslije izvesnog vremena iste 

1910. godine F. Cigler javqa Odboru, da }e poslati i celivanu ikonu.

FINANSIJSKA SREDSTVA

Pored savladavawa problema koji je nastao zbog lo{eg terena, 

i uvezi toga izmjene projekta ni{ta mawe brige nije bilo ni oko 

obezbje|ewa finasijskih sredstava, posebno {to je po va`e}im pro-

pisima trebalo vlastima podnijeti dokaz o zaokru`enoj finansijskoj 

konstrukciji {to Odbor nije mogao. Izgradwa je planirana i otpo~ela 

kupovinom ku}e koja se trebala sru{iti i na weno mjesto graditi crkva. 

Zavje{atanu ku}u od strane N. Stani}a Odbor nije `elio prodati, ve} 

je imao namjeru sredstva pribavqati u toku gradwe od prihoda koja je 
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davala zavje{tana ku}a, a u kojoj je smje{ten 1886. god. Po{tanski ured 

i od priloga vjernika. Iz jednog zapisnika sjednice Odbora, saznajemo 

da daqa gradwa nije uslovqena zbog voqe vlasti, ve} zbog nedostatka 

sredstava.

Ne}emo navoditi pojedina~na imena za koje postoje podaci, jer 

za ve}inu wih nema podataka, pa ne `elimo u~iweti nepravdu prema 

wima, koji su mo`da jo{ vi{e zaslu`ni. Recimo samo da su prilozi 

stizali, prije svega iz cijele Boke, zatim iz: Trsta, Budimpe{te, San 

Franciska, Sombora, Beograda, Zagreba, Splita, Sarajeva, Mostara, 

Livna, Trebiwa i drugih mjesta gdje su `ivjeli vjernici srpsko-pra-

voslavne vjere.

U dopisu kojim se Odbor obratio Op{tinskom vije}u, februara 

1883. godine navodi se da se Odbor sastao „da kupi priloge” pa je 14. 

januara {tampao pozive „za sabirawe priloga”.
Odbor se obra}ao mnogim institucijama i pojedincima pa se tako 

1877. godine obratio za pomo} i austrijskom caru. Odgovoreno je, da 

}e pomo} biti upu}ena kad po~ne izgradwa, a odgovor je stigao preko 

Politi~ko izlo`enstva Herceg-Novi u op{tinsku upravu, a ova ga je 

uru~ila dr L. Tomanovi}u. Pomo} od cara stigla je kad je crkva ve} 

bila pri zavr{etku jer list „Boka” Kotor u broju 80. iz 1909. godine 

na strani tri u rubrici „Doma}e vijesti” pi{e: „Wegovo c. i k. Ap. 

Veli~anstvo najmilostivije je blagoizvoqelo udijeliti iz privatnih 

sredstava 1500 kruna za unutra{wi ukras novosagra|ene pravoslavne 

crkve u Ercegnovome”. Nije nam poznato da li je ranije stizala neka 

pomo} od strane cara ili austrijskih vlasti.

Op{iran „pregled  blagajni” - finansijski izvje{taj, podnesen 

je na sjednici Odbora 1902. godine. Tada se u trgova~koj banci u Trstu 

nalazilo 15000 kruna i 82. helera. Ova suma data je uz kamatu od 3,5%, 

ali kako je Odbor obavije{ten, od strane banke, da }e ubudu}e iznositi 

3,25% to je odlu~eno da se novac prebaci u Srpsku banku u Zagrebu 

gdje se ve} nalazilo 2000. kruna uz kamatu od 4%. Na Po{ti se nala-

zilo 151. k. i 4. h., a u blagajni 177. k. i 35. h. Sve glavnice toga dana 

iznosile su 17.329. k. i 21. h. Kako je konstatovano da raspolo`iva suma 

nije dovoqna za gradwu, odlu~eno je da se pozajmi „svrhu ku}e” (misli 

se na zavje{tanu ku}u) s tim da se vra}a od prihoda koja ku}a daje i 

koji su znatni, ali pod uslovom da ku}a ostane „za vje~ita vremena 

crkvi”. U jedno dopisu Poglavarstvu (bez datuma) navodi se da }e sred-

stva obezbje|ivati prilozima i od ku}e Stani}a koja godi{we daje 600 

forinti, a da se ista mo`e prodati za 10.000 forinti. 

Krajem 1887. godine, na sjednici Odbora, zakqu~eno je da se Po-

glavarstvu odgovori da se Elena Stani}, `ena pokojnog Nikole ne pro-

tivi prodaji ku}e, jer je ista umrla 1881. godine.
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Op{tinsko vije}e na svojoj sjednici septembra 1907. godine raz-

matralo je molbu Odbora za dodjelu pomo}i, koja je 13. jula upu}ena 

op{tinskom Upraviteqstvu, a koju je potpisao predsjednik Odbora 

protoprezviter Marko Popovi} i blagajnik K. Stani{i}. Op{tinsko 

Upraviteqstvo prelo`ilo je Vije}u da se molba odbije iako u molbi 

stoji da su se obratili na sve strane za pomo} „pobo`nim licima” 
jer nema novca da se do pola izgra|ena crkva zavr{i pa se nalaze „u 
te{kom materijalnom stawu” i mole da se udjeli „{to obilatija pomo}”. 
Molba je, i u Vije}i, najprije odbijena, uz motivaciju da je novac ne 

smo pravoslavnih nego i katolika. Vije}nik O`egovi} se suprostavio 

predlogu Upraviteqstva da se molba odbije. Daqe rasprava je prekinuta 

kada je i prihva}en predlog Vije}nika (katolika) Andra Kornera da se 

dâ pomo} od 200. kruna. Odluku o isplati potpisao je na~elnik Jefto 

Gojkovi} 18. decembra iste godine.

Pravoslavna Episkopija bokokotorsko dubrova~ko spi~anska 28. 

oktobra 1909. godine uputila je Okru`nicu parosima, Manastirima 

i crkvenim tutorstvima, koji su potpadali pod wenu nadle`nost, za 

sakupqawe priloga za novu crkvu u Herceg Novome.

OSVE]EWE NOVOIZGRA\ENE CRKVE

SV. ARHAN\ELA MIHAILA

Uz veliki trud ~lanova Odbora, posebno episkopa Gerasima Pe-

tranovi}a crkva je izgra|ena i osvje{tana 6. novembra 1911. godine. 

„Ovla{tewem i blagoslovim Wegove preuzvi{enosti visokopreosv. 

Mitropolita bukovinsko-dalmatinskog Gosp. Vladimira osve}ewe je 

izvr{io uz pripomo} sve{tenika konzistorijski protoprezviter - 

stavrofor Du{an Vasiqevi} koji je okupqenom narodu izrekao shodnu 

pouku i istakao na osnovu istorijskih ~iwenica veliku predanost 

starih ercegnovskih Srba prema sv. pravoslavnoj crkvi i po`elio, da 

se mla|i nara{taj ugleda na svoje pretke”, obavije{tava nas [ema-

tizam za 1912. godinu, u rubrici „biqe{ke i podaca” po d naslovom 

„Osve}ewe nove crkve sv. Arhan|ela Mihaila u Ercegnovome”.
U arhivi topaqske parohije  nalazi se dopis Konzistorije Kotor, 

br. 1427 od 4. XII 1911. godine koji i cijelosti prenosimo:

„[tovanom Odboru za gradwu nove filijalne crkve sv. Arhangela 

Mihaila u Ercegnovome.

Po{to je dokon~awem nove podignute crkve sv. Arhangela Miha-

ila u Ercegnovome i ve} obavqenim osve}ewem iste izvr{io zadatak 

tog {tovanog Odbora pri toploj zahvali i priznawu ove duhovne Vlasti 

~lanovima tog {tovanog Odbora na wihovom svojskom i revnosnom zau-

zimawu da se {to prije pomenuti hram podigne radi ve}e slave Bo`je 
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u varo{i Erceg-Novom, ovim poziva se da preda tutorstvu parohijalne 

crkve u Toploj upravu novosagra|ene filijalne crkve sv. Arh. Mihaila 

predav{i mu u isto vrijeme sve spise odnose}e se istoj crkvi, kao i 

ra~une o prihodima i rashodima sa doti~nim ispravama.

O obavqenoj predaji neka se ~im prije obavijesti Konzistorija 

dostaviv{i joj u prepisu zapisnik predaje.

Od pravosl. Ep. Konzistorije

D. Vasiqevi} prot. st.”
* * *

Zahvaquju}i zalagawu, trudu i vi{edecenijskoj upornosti, prije 

svega Episkopa Gerasima Petranovi}a, ali i ostalih ~lanova Odbora 

za izgradwu nove pravoslavne crkve u Erceg Novome: Mi}a Bubala, 

[pira i Jefta Gojkovi}a, Mi}a Gudeqa, Draga Dostini}a, Mata \u-

ranovi}a, Mi}a Kveki}a, Petra Komnenovi}a, Sima Milinovi}a, 

Uro{a Mila{inovi}a, Aleksandra Mikuli}a, Jova Naki}enovi}a, 

[pira Poznanovi}a, Marka Popovi}a, Toma K. Popovi}a, Kos-

ta Stani{i}a, dr Lazara Tomanovi}a i Marka Terzovi}a crkva  sv. 

Arhan|ela Mihaila je izgra|ena. Svi oni, bili su ugledni gra}ani 

svoga vremena: sve{tenici, na~elnici i sekretari op{tine, pravni-

ci, pomorci, trgovci, koji su svojim ugledom, ula`u}i znatno vremena 

odvajaju}i ga od svojih egzistencijalnih poslova materijalnim dopri-

nosom kupuju}i dionice, zaslu`ni za izgradwu ovoga hrama. ^lanovi 

Odbora bili su stanovnici topaqske parohije (Igalo, Topla, Srbina, 

grad) ali i Poda. Iz postoje}e dokumentacije nemogu}e je objasniti 

zbog ~ega se u zapisniku sa sjednice Odbora iz 1881. godine nagla{ava 

da je pristanak za gradwu dao, pored paroha Tople, {to je prirodno, i 

paroh Poda. Prvi projekat izgradio je c.k. ing. dr Slade. Kasnije su  

na zahtjev vlasti, najvjerovatnije zbog lo{eg terena, vr{ili izmjene 

na projektu: c.k. in`iweri Ivekovi} i M. Karlovac. Najvjerovatnije, 

prema raspolo`ivim podacima, esterijer nije bitno izmewen.

Proteklo je vi{e od ~etiri decenije od kupovine zemqi{ta i 

ru{evne ku}e i ta~no ~etiri decenije od zavje{tawa Nikole Stani}a, 

do osve}ewa novog hrama. Pored tih materijalnih dobara, najve}a ma-

terijalna podr{ka stizala je tokom izgradwe od brojnih vjernika pra-

voslavne vjere.

Na osnovu potpisane priznanice 27. IX 1900. godine od strane 

Vasa Voi~i}a na 160. k. zato „{to je pokosio plotinu uhva}enu po zidu,” 
koje je primio iz blagajne novozapo~ete crkve i gradu, proizilazi da je 

sem temeqa ozidan i izvjestan dio zidova prije nego je stigla zabrana 

o daqoj gradwi. Ako zanemarimo radove izvedene oko temeqa, izgradwa 
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je izvedena za {est qeta od 1905. godine kada je sklopqen ugovor io 

gradwi, sa Filipom Barbone i Jovom Pavlinom. Izrada enterijera, 

mramornog ikonostasa od strane Pavla Bilini~a i ikona od akadem-

skog slikara Frana Ciglera tekla je, relativno brzo.

Temperament i psiholo{ke osobine stanovnika ovog kraja, odnos-

no ~lanova Odbora uzrok su podnijetim ostavkama pojedinih ~lanova, 

ispoqene nemarnosti u radu, kao i ignorisawe zahtijeva tu|inske vlas-

ti, vjerovatno `ele}i da se omalova`i wihova nadle`nost, pored ma-

terijalnih te{ko}a, prouzrokovalo je dugogodi{wu izgradwu. Me|utim 

mudrost, strpqivost i upornost, prije svega episkopa G. Petranovi}a, 

ali i ve}eg broja ~lanova Odbora i wihova rodoqubivost i privr`enost 

pravoslavqu, uz pomo} brojnih „prilo`nika” rezultirali su izgradwom 

crkve Sv. Arhan}ela Mihaila u Herceg-Novome koja ostaje u sastavu 

topaqske parohije do osnivawa Crkvene op{tine Herceg Novi 1933. 

godine.

ARHIVSKA GRA\A:

1. Dr`avni arhiv Crne Gore, Cetiwe arhivsko odjeqewe Herceg 
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- Crkvena op{tina Topla

- Op{tina Herceg-Novi
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Marija Crnić Pejović

NINETY-FIFTH ANNIVERSARY OF THE CONSECRATION
OF THE SERBIAN ORTHODOX CHURCH 

OF ST. MICHAEL THE ARCHANGEL IN HERCEG-NOVI

Summary

Based on the archival material of the State Archives of Montenegro, Cetinje - 
Department Herceg-Novi and literature this paper reconstructs the work of the Board for 
the construction of the Church of St. Michael the Archangel in Herceg-Novi, course of 
construction, collecting of fi nancial means, consecration.

According to one source it was in 1858 and according to the other one it was in 
1867, that a certain number of Orthodox Serbs bought a house with the land in the mar-
ket (in the Old Town) for the construction of a new church. For the same purpose in 1871 
Niko Stanić bestowed by his Last Will his newly built house in the same square.

In the offi cial register of the Eparchy of Boka Kotorska, Dubrovnik and Spič we 
fi nd that the foundations of the Church were consecrated in 1883.

The design was made by Ing. Dr. Slade, but, probably due to the defi ciency of the 
ground, the design was altered by Ing. Iveković and Ing M. Karlovac.

The construction work was carried out by Filip Barbone and Jovan Pavlin, the 
marble iconostasis by Pavle Bilinić, and the icons by the academic painter Frano Cigler 
of Kotor. 

Thanks, fi rst of all, to the episcope Gerasim Petranović, but also due to great 
efforts of the Board members, and numerous donations from the Boka Bay and other 
places, the church was completed and consecrated on 6 November 1911.

Up to 1933, when the Orthodox Community of Herceg-Novi was established, 
the church of St. Michael the Archangel belonged to Topla Parish which consisted of the 
settlements: Igalo, Topla, Srbina and the Town.


